
 National( يقدم الجدول الزمني لبرنامج التطعيم الوطني
Immunisation Program( لقاح الحصبة- النكاف- الحصبة 

 الألمانية)MMR( المجاني للأطفال في سن 12 شهراً و 18 شهراً 
من العمر.

الحصبة
الحصبة ، مرض فيروسي خطير شديد العدوى و الذي يسبب الحمى و رشح الأنف ، والسعال و إلتهاب وإحمرار العينين متبوعة بطفح جلدي. يمكن أن تؤدي 

الحصبة أحيانا إلى مضاعفات خطيرة مثل الإلتهاب الرئوي. كما أن شخص واحد من كل ألف شخص يصابون بالحصبة قد يحدث عنده إحتقان في الدماغ. 
وأن كل 10 أطفال من الذين تظهر عندهم هذه الأعراض ، سوف يموت واحد منهم والعديد منهم يحدث عندهم تلف دائم في الدماغ وما تزال الحصبة تتسبب 

في الوفاة في استراليا. كما أن هناك حالة نادرة تسمى إلتهاب الدماغ التصلبي الشامل )SSPE( يمكن أن تظهر بعد عدة سنوات من عدوى الحصبة. يدمر 
)SSPE( الدماغ بسرعة ودائما يكون قاتلا.

يمكن أن تنتقل الحصبة عن طريق تطاير الرذاذ الناتج عن السعال والعطس من شخص مصاب قبل أن يدركوا أنهم مرضى.

النكاف
يسبب النكاف الحمى والصداع وإحتقان في الغدد اللعابية. حوالي طفل واحد من كل 5000 طفل يحدث معه إحتفان في الدماغ. المرض يمكن أن يسبب هذا 

المرض الصمم الدائم.

حوالي واحد من كل خمسة من المراهقين أو البالغين من الذكور الذين يصابون بالنكاف يحدث لديهم إحتقان مؤلم و تورم في الخصيتين. الذكور الذين يصابون 
بمثل هذه الحالة عادة ما يتعافون تماما، ولكن في حالات نادرة قد تسبب العقم.

يمكن أن تنتقل عدوى النكاف عن طريق تطاير الرذاذ الناتج عن السعال و العطس من شخص مصاب قبل أن يدركوا أنهم مرضى.

الحصبة الالمانية
وهو مرض خفيف في فترة الطفولة إلا أنه بالإمكان أن يصاب به أيضا المراهقين والبالغين. يتسبب المرض في تورم الغدد ، آلام في المفاصل و طفح جلدي 

على الوجه و العنق والذي يستمر لمدة يومين إلى ثلاثة أيام. يتعافى المريض دائما بسرعة و بشكل كامل.

تصبح الحصبة الألمانية أكثر خطورة عندما تصاب بها المرأة أثناء العشرين أسبوعا الأولى من الحمل. حيث يمكن أن يؤدي إلى تشوهات خطيرة في المولود 
الجديد. يمكن أن يصاب المولود بالصمم والعمى ، وعيوب في القلب و إعاقة ذهنية.

يمكن إنتقال عدوى الحصبة الألمانية عن طريق الرذاذ المتطاير من سعال وعطس شخص مصاب قبل أن يدركوا أنهم مرضى.

الحصبة الألمانية مرض معد للغاية وأفضل طريقة لحماية النساء الحوامل و أطفالهن هو التأكد من أن النساء يتلقين اللقاح )التطعيم( قبل أن تصبح حاملا.

* يجب تجنب الحمل لمدة شهر واحد بعد حصولها على اللقاح)التطعيم(

 )MMR(لقاحات الحصبة- النكاف- الحصبة الألمانية
يتم إعطاء لقاح MMR بخلطه مع لقاح جدري الماء )MMRV( للأطفال في سن 18 شهرا والذي يحتوي على كميات صغيرة من كل من الفيروسات منخفضة 

القوة وكمية صغيرة من المضادات الحيوية النيومايسين.

معلومات حول اللقاح )التطعيم(

الحصبة والنكاف والحصبة الألمانية

ARABIC



MMR الأعراض الجانبية المحتملة من لقاح
ردود الفعل التي تظهر نتيجة للقاح MMR هي أقل بكثير من المضاعفات التي تحدث نتيجة للإصابة بتلك الأمراض.

الأعراض الجانبية الأكثرشيوعا

تظهر بعد سبعة إلى 10 أيام من التطعيم

إرتفاع في درجة الحرارة لأكثر من º 39 مئوية   •

طفح جلدي أحمر باهت )غير معدي(  •
نزلة برد و / أو رشح في الأنف  •

السعال و / أو إنتفاخ العينين  •
النعاس أو التعب  •

تورم في الغدد اللعابية  •
تورم خفيف مؤقت في موضع الحقن.   •

أعراض جانبية خطيرة

إنخفاض في عدد الصفائح الدموية )التي تسبب كدمات أو نزيف( ويحدث بعد الجرعة الأولى من لقاح MMR بمعدل واحد من كل 20000 إلى 30000.   •

أعراض جانبية نادرة للغاية

حساسية شديدة كرد فعل.   •

إذا حدثت ردود فعل خفيفة ، فإنها قد تستمر يومين أو ثلاثة أيام. يمكن تخفيف الأعراض الجانبية عن طريق:

وضع قطعة قماش مبللة باردة على موضع الحقن    •
شرب كميات أكبر من السوائل وتخفيف الملابس إذا أصيب الشخص بالحمى.  •

أخذ )أو إعطاء طفلك( الباراسيتيمول للتقليل من عدم الراحة )لاحظ الجرعة الموصى بها لعمر طفلك(   •
إذا كانت ردود الفعل شديدة أو مستمرة، أو إذا كنت قلقا ، راجع طبيبك أو المستشفى.

يمكنكم أيضاً الاتصال بخدمة فيكتوريا لسلامة اللقاح على الرقم 924 882 1300 الخيار 1.

قائمة المتطلبات قبل التحصين
قبل أن تقوم بتطعيم طفلك ، أخبر الطبيب أو الممرضة إذا كان أي من الحالات التالية تنطبق على طفلك.

)BCG أو جدري الماء أو ، MM إذا كان قد حصل على لقاح يحتوي على فيروسات حية خلال الشهر الماضي )مثل لقاح 	c

يشعر بالمرض في يوم التحصين )درجة الحرارة أعلى من 38.5 درجة مئوية(  c

MMR سبق وأصيب برد فعل شديد بعد لقاح  c

سبق وعانى من حساسية شديدة من مكونات أي لقاح على سبيل المثال، النيوميسين  c

تعاطى أي نوع من المنشطات بخلاف بخاخات الربو الربو أو كريمات الستيرويد )على سبيل المثال، الكورتيزون أو بريدنيزون(  c

نقل الغلوبيولين المناعي أو منتجات دم خلال العام الماضي   c

c  يعاني من مرض أو يعالج من مرض يتسبب في تقليل المناعة )على سبيل المثال نقص المناعة المكتسبة / الإيدز ، وسرطان الدم ، والسرطان، و 
العلاج الإشعاعي أو العلاج الكيميائي(

أن تكون حاملا أو تخطط لأن تحمل في غضون شهر واحد من التحصين  c

للمزيد من المعلومات
www.betterhealth.vic.gov.au

www.immunise.health.gov.au

خدمة الترجمة الفورية والخطية 
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The National Immunisation Program schedule provides 
free measles-mumps-rubella (MMR) vaccine to children 
at 12 months and 18 months of age.
Measles
Measles is a serious and highly contagious viral disease which causes fever, runny nose, cough and sore red eyes, followed 
by a rash. Measles can sometimes lead to dangerous complications such as pneumonia. About one person in 1,000 who 
contracts measles will develop inflammation of the brain. For every 10 children who become affected in this way, one will 
die and many will have permanent brain damage. Measles still causes deaths in Australia. A rare condition called SSPE can 
develop several years after a measles infection. SSPE rapidly destroys the brain and is always fatal.

Measles can be caught through coughs and sneezes from an infected person before that person realises they are sick.

Mumps
Mumps causes fever, headache and inflammation of the salivary glands. About one in 5,000 children develops inflammation 
of the brain. The disease can cause permanent deafness.

About one in five adolescent or adult males who contracts mumps develops a painful inflammation and swelling of the 
testicles. Males with this condition generally recover completely, but on rare occasions it may cause infertility.

Mumps can be caught through coughs and sneezes from an infected person before that person realises they are sick.

Rubella
This is a mild childhood disease but it can also affect teenagers and adults. The disease causes swollen glands, joint pains 
and a rash on the face and neck which lasts two to three days. Recovery is always speedy and complete.

Rubella is most dangerous when a woman catches it in the first 20 weeks of pregnancy. This can result in serious 
abnormalities in the newborn baby. Deafness, blindness, heart defects and intellectual disabilities can occur. 

Rubella can be caught through coughs and sneezes from an infected person before that person realises they are sick.

Rubella is highly contagious and the best way to protect expectant mothers and their babies is to ensure that women are 
immunised before they become pregnant.

*Pregnancy should be avoided for one month following immunisation.

Measles-mumps-rubella (MMR) vaccines
The MMR vaccine also comes in combination with chickenpox (MMRV) for 18-month-old children and contains small 
amounts of each of the viruses at a reduced strength and a small amount of the antibiotic neomycin.

Immunisation information

Measles, mumps and rubella



Possible side effects of MMR vaccine
Reactions to MMR vaccine are much less frequent than the complications of the diseases.

Common side effects

Seen seven to 10 days after vaccination

•  high fever over 39 ºC

•  faint red rash (not infectious)

•  head cold and/or runny nose

•  cough and/or puffy eyes

•  drowsiness or tiredness

•  swelling of the salivary glands

•  a temporary small lump at the injection site.

Serious side effects

•  Low platelet count (causing bruising or bleeding) occurs after the first dose of MMR vaccine at a rate of about one in 
20,000 to 30,000.

Extremely rare side effects

•  A severe allergic reaction.

If mild reactions do occur, they may last two to three days. The side effects can be reduced by:

•  placing a cold wet cloth on the sore injection site

• giving extra fluids and not overdressing if the person has a fever

•  taking (or giving your child) paracetamol to reduce discomfort (note the recommended dose for the age of your child).

If reactions are severe or persistent, or if you are worried, contact your doctor or hospital.

You may also call the Victorian vaccine safety service on 1300 882 924 option 1.

Pre-immunisation checklist 
Before you or your child is immunised, tell the doctor or nurse if any of the following apply.

c	 Has had a vaccine containing live viruses within the last month (such as MMR, chickenpox or BCG)

c Is unwell on the day of immunisation (temperature over 38.5 ºC)

c Has had a severe reaction to a previous MMR vaccine

c Has had a severe allergy to any vaccine component for example, neomycin

c Is taking steroids of any sort other than inhaled asthma sprays or steroid creams (for example, cortisone or prednisone)

c Has had immunoglobulin or a blood product in the past year

c Has a disease or is having treatment which causes low immunity (for example, leukaemia, cancer, HIV/AIDS, 
radiotherapy or chemotherapy)

c Is pregnant or planning to become pregnant within one month of immunisation

Further information
www.betterhealth.vic.gov.au

www.immunise.health.gov.au
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